
REPUBLICA MOLDOVA
CONSILIUL RAIONAL ANENII NOIPREȘEDINTELE RAIONULUI ANENII NOI

Proces-verbal 
al audierilor publice 

privind proiectele de Decizii pentru ședința ordinară 
a Consiliului raional Anenii Noi din iunie 2024

Data desfășurării: 24 mai 2024
Organizator: Secretarul Consiliului raional
Participant: 21, din care 12 femei și 9 bărbați (lista se anexează)
Locul desfășurării: Sala mare de ședințe a Consiliului raional Anenii Noi (etajul III) 
Prezenți: Alexandru Moisei - președintele raionului

Dmitri Ciur; Alexei Maliuta - vicepreședinții raionului
Ina Jalbă - secretară a Consiliului raional Anenii Noi
Consilieri raionali - Chemschii Alexandru, Evtodiev Vitalie, Creciun Olga, 

Rapcea Serghei, Candîba Ana
Conducătorii instituțiilor publice, angajați, reprezentanți ai societății civile

Ordinea de zi:
1. Cuvânt de salut din partea președintelui raionului
2. Prezentarea proiectelor de decizii
3. întrebări și propuneri.

Alexandru Moisei, președintele raionului: Astăzi, întru executarea deciziei 
Consiliului raional și pentru asigurarea transparenței decizionale, supunem audierilor 
publice 4 regulamente.
Scopul întrunirii noastre de astăzi este colectarea opiniilor și a recomandărilor din 
partea specialiștilor în domeniu, din partea societății civile, sinteza lor de către autorii 
proiectului, pentru aprobarea ulterioară a Regulamentelor la ședința ordinară a 
Consiliului raional.
Vă îndemn să ne respectăm reciproc, să dați dovadă de activism, să veniți cu propuneri 
concrete, soluții.
Ina Jalbă, secretară a Consiliului raional Anenii Noi: Bună ziua colegi, onorată 
asistență.
Pornind de la domeniile de competență, prevăzute de Legea 435/2006 privind 
descentralizarea administrativă, Legea 436/2006 privind administrația publică locală 
Legii nr.239/2008 privind transparența în procesul decizional, conform Legii 
nr. 148/2023 privind accesul la informațiile de interes public, Hotărârii Guvernului 
nr.967 din 09 august 2016 „Cu privire la mecanismul de consultare publică cu 
societatea civilă în procesul decizional”, în baza Deciziei CR nr. 01-09 din 07 februarie 
2019 ”Cu privire la aprobarea Regulamentului privind transparența în procesul 



decizional” și întru îndeplinirea Deciziei CR nr. 03/12 din 19.04.2024 ”Cu privire la 
desfășurarea consultărilor publice” am propus spre consultare câteva regulamente.

Astfel, întru asigurarea transparenței activității CR și a procesului decizional, vă 
propunem pentru consultare 4 regulamente:

1 . Cu privire la aprobarea Regulamentului privind constituirea și funcționarea 
Consiliului raional Anenii Noi.
2 . Cu privire la Regulamentului de organizare și funcționare a Direcției educație 
Anenii Noi.
3 .Cu privire la aprobarea Regulamentului de organizare și funcționare a Bibliotecii 
publice raionale Anenii Noi
4 .Cu privire la atribuirea statutului de Instituție Publică Palatului de Cultură Anenii 
Noi.

Vom începe cu primul proiect Cu privire la aprobarea Regulamentului privind 
constituirea și funcționarea Consiliului raional Anenii Noi.
Stimați colegi, solicităm propuneri, sugestii, amendamente la Regulamentul propus 
spre consultare pe pagina Web. Toate propunerile, sugestiile vor fi notate în Procesul 
Verbal al consultărilor de astăzi, spre a fi examinate în cadrul comisiilor de specialitate 
a Consiliului raional.
Evtodiev Vitalii, consilier raional: aș vrea să aflu câte proiecte au fost înaintate și de 
cine au fost înaintate?
Ina Jalbă, secretară a Consiliului raional Anenii Noi: Am nominalizat deja. Sunt 4 
proiecte puse la consultări.
Doamna secretar dă citire din nou proiectelor și anunță cine sunt autorii proiectelor. 
Toate sunt regulamente-cadru, adică doar unele prevederi pot fi modificate la discreția 
organului deliberativ.
Chemschii Alexandr: Acest regulament a fost examinat la ședința comisiei de 
specialitate?
Ina Jalbă: Toate regulamentele au fost parte componentă a proiectului deciziei 3-12 
din 19.04.2024. Conform procedurii am organizat audierile publice, apoi 
regulamentele, cu sinteza propunerilor, sugestiilor parvenite, vor fi examinate de 
comisiile de specialitate.
Vasile Moroșanu, reprezentantul societății civile: am putea vedea la ce număr și de 
cine a fost înregistrat acest proiect?
Ina Jalbă: domnule Moroșanu, am menționat deja: regulamentele date au fost propuse 
spre consultare prin Decizia Consiliului raional nr. 3-12 din 19.04.2024, după care a 
fost plasată pe pagina web a CR.
V. Moroșanu: am înțeles, cine e autorul proiectului? Au proiectele numere de 
înregistrare?
I. Jalbă: procesul dat ține de organizarea activitatății în interiorul instituției. 
Propunerile înregistrate ulterior, vor fi examinate de comisiile de specialitate a 
consiliului. Mai repet, autorul primului proiect de regulament sunt eu, Ina Jalbă, 
secretară a CR, următoarele 3 proiecte aparțin dlui vicepreședinte, D. Ciur. Număr de 



înregistrare proiectele date nu au, deoarece nu au parvenit din exteriorul instituției. Au 
fost elaborate în interiorul instituției și nu au fost înregistrate la cancelarie.
Dmitri Ciur, vicepreședinte: Eu cred că momentul acesta nu e chiar principial. 
Proiectele legislative nici la ministere nu se înregistrează. Iar proiectul în cauză a fost 
elaborat de aparatul președintelui, nu a venit din exterior. Unde îl înregistrăm noi, tot 
la noi?
V. Moroșanu: Da, în registrul de înregistrare a proiectelor.
V. Evtodiev: sunt de acord cu dl Moroșanu.
I. Jalbă: Noi examinăm primul proiect de decizie, eu sunt autorul. Vă rog mult, 
întrebări pe marginea proiectului dat.
V. Moroșanu: eu am întrebări la cultură.
I. Jalbă: când vom discuta proiectele date, veți pune întrebări. Acum întrebări pe 
marginea regulamentului privind constituirea și funcționarea Consiliului raional Anenii 
Noi.
V. Moroșanu: Consider că dacă proiectele scoase la consultări nu sunt înregistrate, 
atunci nici nu pot fi examinate astăzi.
I. Jalbă: Nu sunt de acord. Procedura a fost respectată. Proiectul deciziei ”Cu privire 
la desfășurarea consultărilor publice” a fost publicat pe pagina web pentru consultare, 
a fost examinat de comisiile de specialitate, toate Regulamentele au fost anexate la 
proiect. în conformitate cu decizia adoptată, au fost anunțate audieri publice. Astăzi 
vom aduna toate propunerile, sugestiile, amendamentele și le vom prezenta din nou 
comisiilor de specialitate. Nu a fost încălcată procedura.
Svetlana Basarab, șefa adjunctă а ОТ Căușeni al Cancelariei de Stat: Stimați 
consilieri, Dumneavoastră veniți cu demers de înregistrare a propunerilor, sesizărilor, 
proiectelor. Aparatul președintelui activează conform unui regulament intern. 
Regulamentele date au fost scoase la consultări prin decizia Consiliului raional.
I. Jalbă: Eu înțeleg, că nu sunt întrebări la primul proiect de decizie.
Trecem la examinarea Regulamentului de organizare și funcționare a Direcției 
educație Anenii Noi. Autorul proiectului este vicepreședintele raionului, dl D. Ciur. 
De asemenea, este prezentă și doamna Liliana Prodan, șefa interimară a DGECT, care 
vă poate răspunde la întrebările Dumneavoastră. Poftim, întrebări, sugestii, propuneri. 
Liliana Prodan: Elaborarea regulamentului a început încă în 2023. Deoarece asistența 
psiho-pedagogică astăzi este în subordinea STAS, p. 19 trebuie exclus.
Silvia Brinișter, DGECT: Am și eu câteva sugestii. La statutul juridic al Direcției 

Educație Anenii Noi, p.2 nu este stipulat că Direcția este persoană juridică, dar cred că 
ar trebui numaidecât să fie adăugată această sintagmă.
De asemenea, în majoritatea cazurilor unde este vorba despre instituțiile de învățământ, 
sunt menționate cele extrașcolar și școlar, cel preșcolar lipsește. Spre ex: p. 8.3), 9.3), 
9.4) etc..Aceasta este o greșeală, care trebuie corectată. S-ar putea folosi sintagma 
’’instituțiile de învățământ general”.
La p. 9.7) de adăugat ”de nivel raional” și ’’instituțiile de învățământ special”
La p. 9.18) sintagma ’’acordă servicii metodice” propun să fie înlocuită cu sintagma 
’’asigură organizarea odihnei de vară”
în p. 9.35) cuvântul ’’analizează” ar fi corect să fie înlocuit cu ’’elaborează”
în p. 10, subpunctul c) trebuie exclus, deoarece cultura va fi separată în structură 
independentă, la fel subpunctul f) deoarece se repetă în trei compartimente.



în р. 13 lit. g) trebuie exclus, deoarece aprobarea planurilor de activitate și a 
regulamentelor ține de atribuțiile șefului Direcției Educație și nu a Consiliului de 
Administrație.
Și ultima propunere: să fie revăzute statele de personal ale Direcției Educație. în 
conformitate cu Hotărârea Guvernului nr. 404/ 2015, subdiviziunea management 
economico-financiar și al patrimoniului era alcătuită din 3 persoane, dar ulterior s-a 
redus o unitate, iar acum, conform statelor de personal noi - încă o unitate. în 
Regulamentul dat este stipulat că șeful organului de specialitate aprobă statul de 
personal al organului local de specialitate, precum și modificările acestuia. în cazul 
nostru reducerile s-au făcut fără consultarea Direcției Educație. Atribuțiile din toate 3 
fișe de post au fost puse în sarcina unei persoane, iar salariul s-a micșorat. Consider 
incorect acest fapt.
D. Ciur: au fost reduse funcțiile, care au fost vacante mai mult de un an.
I. Jalbă: Vă mulțumesc, doamnă Brinișter. Mai sunt întrebări, propuneri?
Nu sunt propuneri.
Purcedem la examinarea următorului proiect. Vă rog, cine are sugestii, întrebări?
In procesul examinării proiectului nr. 3 s-a depistat o eroare tehnică. Fișierele a două 
regulamente: Cu privire la aprobarea Regulamentului de organizare și 
funcționare a Bibliotecii publice raionale Anenii Noi și Cu privire la atribuirea 
statutului de Instituție Publică Palatului de Cultură Anenii Noi au fost plasate 
greșit și nu corespund proiectelor regulamentelor, propuse spre consultare prin decizia 
CR nr. 3-12 din 19.04.2024. Pe marginea acestor două proiecte de Regulamente 
audierile publice se vor desfășură mai târziu. Data și ora desfășurării va fi anunțată prin 
intermediul paginii web a Consiliului raional Anenii Noi.
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Secretară a Consiliului raional Anenii Noi Ina Jalbă
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